Γ΄        ΚΛΙΣΗ	Συμφωνόληκτα
[bookmark: 6] Αφωνόληκτα
 Τα ουσιαστικά της κατηγορίας αυτής, ενώ φαίνονται πολύπλοκα είναι αρκετά απλά, αρκεί να σκεφτούμε τι γίνεται στα νέα ελληνικά ή πώς λέμε σήμερα το ουσιαστικό. Η κλίση τους θυμίζει πολύ τα νέα ελληνικά. Ακολουθεί πίνακας με τα συνηθέστερα ουσιαστικά της αρχαίας με τη μετάφραση τους στα νέα ελληνικά:
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	η γλαύκα

	ἡ ἕλιξ
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	ο Θράκας

	ὁ θώραξ
	ο θώρακας
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	ο βήχας
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[bookmark: 7]α) Ουρανικόληκτα καταληκτικά μονόθεμα    (με χαρακτήρα ουρανικό κ , γ , χ )
β) Χειλικόληκτα καταληκτικά μονόθεμα    (με χαρακτήρα χειλικό π , β , φ )
	 Ενικός αριθμός
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[bookmark: 8] γ) Οδοντικόληκτα καταληκτικά μονόθεμα με χαρακτήρα απλό οδοντικό τ ή δ ή θ
	 Ενικός αριθμός

	ὁ
τοῦ
τῷ
τὸν
ὦ
	τάπης (τ-ς)
τάπητ-ος
τάπητ-ι
τάπητ-α
τάπης (τ-ς)
	ὄρνις (θ-ς)1
ὄρνιθ-ος
ὄρνιθ-ι
ὄρνιν
ὄρνι
	παῖς (δ-ς)
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παιδ-ὶ
παῖδ-α
παῖ
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τῇ
τὴν
ὦ
	πατρίς (δ-ς)
πατρίδ-ος
πατρίδ-ι
πατρίδ-α
πατρίς
	χάρις (τ-ς)
χάριτ-ος
χάριτ-ι
χάριν
χάρι
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τυραννίδ-ος
τυραννίδ-ι
τυραννίδ-α
τυραννί

	Πληθυντικός αριθμός

	οἱ
τῶν
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	τάπητ-ες
ταπήτ-ων
τάπησι (τ-σι)
τάπητ-ας
τάπητ-ες
	ὄρνιθ-ες
ὀρνίθ-ων
ὄρνισι (θ-σι)
ὄρνιθ-ας
ὄρνιθ-ες
	παῖδ-ες
παίδ-ων
παισὶ (δ-σι)
παῖδ-ας
παῖδ-ες
	αἱ
τῶν
ταῖς
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ὦ
	πατρίδ-ες
πατρίδ-ων
πατρίσι (δ-σι)
πατρίδ-ας
πατρίδ-ες
	χάριτ-ες
χαρίτ-ων
χάρισι (δ-σι)
χάριτ-ας
χάριτ-ες
	τυραννίδ-ες
τυραννίδ-ων
τυραννίσι (δ-σι)
τυραννίδ-ας
τυραννίδ-ες


 
Παρατήρηση:
Τα βαρύτονα οδοντικόληκτα σε -ις (γεν. -ιδος, -ιτος, -ιθος) σχηματίζουν την αιτιατική του ενικού σε -ν και την κλητική του ενικού όμοια με το θέμα (χωρίς το χαρακτήρα), π.χ. τὴν χάρι-ν, τὴν ἔρι-ν, τὸν ὄρνι-ν·  όμοια και μερικά οδοντικόληκτα βαρύτονα σε -ης ή -υς, π.χ. ὁ (και ἡ) Πάρνης τοῡ Πάρνηθος, τὸν Πάρνην, ὦ Πάρνη.
Το οξύτονο τυραννίς (-ίδος) και το περισπώμενο ὁ παῖς σχηματίζουν  την κλητική του ενικού χωρίς κατάληξη με αφαίρεση του οδοντικού χαρακτήρα, π.χ.  ὦ τυρρανί, παῖ
 
[bookmark: 9] δ) Οδοντικόληκτα καταληκτικά μονόθεμα με θέμα σε ντ (ον. -ας, γεν. -αντος και ον. -ους, γεν. -οντος)
ε) Οδοντικόληκτα ακατάληκτα  διπλόθεμα με θέμα σε ντ (ον. -ων, γεν. -οντος)
ζ) Οδοντικόληκτα ουδέτερα ακατάληκτα μονόθεμα σε α (γεν. -ατος)
	 Ενικός αριθμός

	ὁ
τοῦ
τῷ
τὸν
ὦ
	ἱμάς (ντ-ς)
ἱμάντ-ος
ἱμάντ-ι
ἱμάντ-α
ἱμάς
	γίγας (ντ-ς)
γίγαντ-ος
γίγαντ-ι
γίγαντ-α
γίγαν
	ὀδούς (ὁδόντ-ς)
ὀδόντ-ος
ὀδόντ-ι
ὀδόντ-α
ὀδούς (ὁδόντ-ς)
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γέροντ-ος
γέροντ-ι
γέροντ-α
γέρον
	τὸ
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ὦ
	κτῆμα
κτήματ-ος
κτήματ-ι
κτῆμα
κτῆμα

	Πληθυντικός αριθμός

	οἱ
τῶν
τοῖς
τοὺς
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	ἱμάντ-ες
ἱμάντ-ων
ἱμᾶσι(αντ-σι)
ἱμάντ-ας
ἱμάντ-ες
	γίγαντ-ες
γιγάντ-ων
γίγασι (αντ-σι)
γίγαντ-ας
γίγαντ-ες
	ὀδόντ-ες
ὀδόντ-ων
ὀδοῦσι (ὁδόντ-σι)
ὀδόντ-ας
ὀδόντ-ες
	γέροντ-ες
γερόντ-ων
γέρουσι (γέροντ-σι)
γέροντ-ας
γέροντ-ες
	τὰ>
τῶν
τοῖς
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ὦ
	κτήματ-α
κτημάτ-ων
κτήμασι (ατ-σι)
κτήματ-α
κτήματ-α


 
[bookmark: _GoBack]Παρατήρηση:
α) Τα οδοντικόληκτα σε -ας (γεν. -αντος) που τονίζονται στη λήγουσα, σχηματίζουν την κλητική του ενικού ίδια με την ονομαστική, π.χ. ἱμάς.
β) Τα οδοντικόληκτα σε -ας (γεν. -αντος) που δεν τονίζονται στη λήγουσα (βαρύτονα), σχηματίζουν την κλητική του ενικού χωρίς κατάληξη με αφαίρεση του οδοντικού χαρακτήρα, π.χ.  ὦ γίγαν, ὦ ἐλέφαν, ὦ Αἶαν.
γ) Τα βαρύτονα οδοντικόληκτα σε -ων (γεν. -οντος) σχηματίζουν την κλητική του ενικού χωρίς κατάληξη με αφαίρεση του οδοντικού χαρακτήρα, π.χ. ὦ γέρον, ὦ δράκον, ὦ λέον, ὦ τένον.
δ) Τα ουδέτερα οδοντικόληκτα σε -μα (γεν. -ματος) είναι όλα ακατάληκτα, π.χ. κτῆμα, σῶμα, στράτευμα.
Καταληκτικά είναι μόνο τα ουδέτερα φῶς  (φῶτ-ς), γεν. φωτ-ός κ.τ.λ. και το ανώμαλο οὖς  (οὖτ-ς), γεν. ὠτ-ός
 
Παρατηρήσεις στα αφωνόληκτα της γ' κλίσης
Τα περισσότερα αρσενικά και θηλυκά σχηματίζουν κανονικά την αιτιατική του ενικού με κατάληξη -α, π.χ. τὸν κόρακ-α, τὴν πατρίδ-α και την κλητική του ενικού όμοια με την ονομαστική, π.χ.  ὦ κόραξ, ὦ πατρίς.
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Γ΄        ΚΛΙΣΗ   Συμφωνόληκτα     Αφωνόληκτα     Τα ουσιαστικά της κατηγορίας αυτής, ενώ φαίνονται πολύπλοκα είναι αρκετά απλά, αρκεί να σκεφτούμε  τι γίνεται στα νέα ελληνικά ή πώς λέμε σήμερα το ουσιαστικό. Η κλίση τους θυμίζει πολύ τα νέα ελληνικά.  Ακολουθεί πίνακας με τα  συνηθέστερα ουσιαστικά της αρχαίας με τη μετάφραση τους στα νέα ελληνικά:      

αρχαία  νέα  αρχαία  νέα  

?   α ? λαξ  αυλάκι  ?   γλα ? ξ  η γλαύκα  

?   ? λιξ  ο έλικας  ?   Θρ ? ξ  ο Θράκας  

?   θώραξ  ο θώρακας  ?   κ ? ρυξ  ο κήρυκας  

?   κλ ? μαξ  η κλίμακα (η σκάλα)  ?   λάρναξ  η λάρνακα  

?   πίναξ  ο πίνακας  ?   φύλαξ  ο φύλακας  

?   σάρξ  η σάρκα  ?   σάλπιγξ  η σάλπιγγα  

?   φάραγξ  το φαράγγι  ?   λάρυγξ  ο λάρυγγας  

?   μάστιξ  η μάστιγα  ? ,  ?   βήξ  ο βήχας  

?   θρίξ  η τρίχα  ?   Α ? θίοψ  ο Αιθίοπας  

?   σκνίψ  η σκνίπα  ?   φλέψ  η φλέβα  

?   λίψ  ο λίβας (αέρας νότιος)  ?   χ ά λυψ  ο   χάλυβας  

?   ? γελάς  η αγελάδα  ?   ? δρώς  ο ιδρώτας  

                       

